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  ایران و آمریکا به سمت یک توافق نانوشته حرکت می کنند. 
در همین راستا نیز دو مساله و گمانه زنی مطرح است.  نخست 
اینکه برجام احیا شود که به نظر می رسد طرفین از این گمانه 
خیلی دورند بدین جهت که اولا تاریخ خیلی از مفاد برجام 
منقضی شده  و در ثانی نمی شود سرنوشت تلخ برجام دوباره 
در آینده تکرار شود. چرا که برجام یک بار امضا شد و در دولت 
بعدی رئیس جمهور بعدی آمریکا عملا از برجام خارج گردید و 
برجام بلا اثر شد. لذا طبیعتا ایران نمی تواند به برجامی باز گردد 
که ممکن است در دولت بعدی آمریکا دوباره دچار نوسان شود. 
مگر اینکه کنگره آمریکا نیز توافق احیای برجام را تصویب کند. 
طبیعتا با توجه به شروع فصل رقابت های انتخاباتی آمریکا 
امکان اینکه جمهوری خواهان چنین امتیازی را به بایدن 
بدهند وجود ندارد. بنابر این برجام احیا نخواهد شد. از طرف 
دیگر گمانه دوم در خصوص توافق موقت است. توافق موقت هم 
جدای از تکذیبیه هایی که طرفین دادند خیلی بیشتر از توافق 
دائم با نوسان و مشکل مواجه است. به هر حال در توافق موقت 
به طور طبیعی خواسته های طرفین تامین نخواهد شد. در 
توافق موقت ایران نمی تواند شرایط اقتصادی خود را به توافقی 
موکول کند که طی آن بخش عمده ای از دستاوردهای هسته ای 
خود را واگذار کند. لذا این گمانه نیز به نظر عملیاتی نمی رسد 
و توافق موقتی هم نخواهد بود. در نهایت یک توافق نانوشته 
باقی می ماند که به نظر می رسد حداقل این توافق نانوشته در 
بین طرفین وجود دارد  و نکته مهم این که این توافق نانوشته 
بین ایران و آمریکاست نه ایران  و اعضای برجام. توافقی اغماض 
محور  که آمریکایی ها بخشی از فشارهایی که  در قالب ماموریت 
صدها مامور وزارت خزانه داری دنبال می کردند. یعنی پایش هر 
گونه مناسبات انرژی، مالی و بانکی ایران را صورت می دادند که 
در قالب سیاست فشار حداکثری ایران شروع شد و به صورت نیم 
بند  توسط بایدن ادامه پیدا کرد. لذا آمریکایی ها باید اغماض 
داشته باشند که ایرانی ها بتوانند در بازارهای جهانی حضور 
داشته باشند  و در عین حال بخشی از منابع آنها به صورت کنترل 
شده به خزانه ایران بازگردد. البته در توافق نانوشته احتمالی 
نقش برجسته آژانس بین المللی انرژی هسته ای است و با نظارت 
خود  راستی آزمایی می کند که برنامه ایران از سطح کنونی فرا 
رفته یا نرفته است. اما اگر بخواهیم مذاکرات میان ایران و اروپا 
را بررسی کنیم باید گفت اروپایی ها نشان دادند زمانی که نیاز به 
کار مثبت است هیچ گونه توانی در موضوع هسته ای ایران ندارند 
که اوج ضعفشان در زمان خروج ترامپ از برجام مشخص شد که 
در واقع نتوانستند با وجود تمام تلاش خود برای حفظ اینستکس 
به مبادلاتی بالاتر از یک میلیون دلار برسند. لذا ایرانی ها جایگاه 
اروپایی ها در زمینه برجام را تشخیص دادند. در نتیجه آنها در 
زمینه مثبت نمی توانند کاری کنند ولی در زمینه منفی به شدت 
تحت تحریک هستند که اقدام منفی صورت دهند. در گذشته 
هم چه در دهه 70 که اروپایی ها مانع اصلی گفت وگوی ایران 
و غرب بودند و با گفت وگوهای انتقادی این ممانعت را صورت 
می دادند و چه الان که ممکن است برای انجام اقدامات منفی 
تحریک شوند که مهم ترین اقدام منفی نیز که اکنون از آنها 
انتظار می رود بحث مکانیسم ماشه است. هر چند دستور کاری از 
مذاکرات بیرون نیامده اما نشست آقای باقری رئیس تیم مذاکره 
کننده ایرانی با طرف های اروپایی  فراتر از بحث ضرب الاجل اکتبر 
نرفت. یعنی بخش اعظم مذاکرات بیشتر راجع به این قضیه بوده 
است نه راجع به اصل برجام و اینکه این مذاکرات به احیای توافق 

2015 بینجامد. 

 بهزاد نبوی عدم آمادگی برای ریاست جبهه اصلاحات را اعلام کرد
»نه« دیگر چریک پیر به ریاست!

آرمان ملی: بهزاد نبوی باز هم گفت؛ »نه«. او عصر سه شنبه 
در حاشیه جلسه مجمع عمومی وزیران ادوار جمهوری اسلامی 
که در فرهنگستان علوم برگزار شد، گفت که برای ریاست جبهه 
اصلاحات که دوره جدید آن به زودی آغاز می شود، اعلام کرده که 
آمادگی پذیرش این مسئولیت را ندارد. نبوی پیش از این ریاست 
جبهه اصلاحات را بر عهده داشت که اسفندماه سال گذشته از 
مسئولیت استعفا کرد. نبوی در آن مقطع در شمایل رئیس جبهه 
اصلاحات درباره کناره گیری از این مقام به ایلنا گفته بود: »مدت دو 
ساله من در ریاست جبهه اصلاحات به پایان رسید و دیگر سمتی 
در جبهه ندارم.« وی در پاسخ به این سوال که آیا تمایل به ادامه 
همکاری در جبهه اصلاحات را دارد، گفت: »به دلیل مشکلات 
جسمی و همچنین بالا بودن سن دیگر امکان حضور در جبهه 
را ندارم.« برخی دلیل دیگری برای استعفای نبوی ذکر کردند 
و مدعی شدند تندروی برخی اصلاح طلبان منجر به آن شده که 
بهزاد نبوی خداحافظی کند. برخی دیگر ادعا کردند که برخی 
رفتار های رادیکال در منتهی الیه چپ طیف های اصلاح طلب 
منجر به جدا شدن نبوی از جمع اعضای جبهه اصلاحات شده 
است. 2 خرداد سال جاری هم که قرار بود رئیس جدیدی برای 
جبهه اصلاحات مشخص شود، نام او به میان آمد.  کمال الدین 
پیرموذن که عضو جبهه اصلاحات است، در پاسخ به این سوال که 
چه کسانی گزینه ریاست جبهه اصلاحات ایران هستند، به فارس 
گفته بود: »به نظر من اگر آقای نبوی بپذیرد، گزینه اول است و به 
غیر از او آقایان آرمین، هاشمی، رسولی و خانم منصوری شانس 
ریاست دارند.« نبوی که در رزومه خود از معاونت نخست وزیر در 
امور اجرایی در دولت محمدعلی رجایی، محمدرضا مهدوی کنی 
و میرحسین موسوی، همچنین وزیر صنایع سنگین در دولت 
میرحسین موسوی، نمایندگی و نایب رئیسی مجلس در دوره 
ششم مجلس و ریاست ستاد بسیج اقتصادی در دوران جنگ 
ایران و عراق را داشت، طی سال های اخیر در قالب رئیس جبهه 
اصلاحات به فعالیت سیاسی می پرداخت. در ایام پسااصلاحات، اما 
نبوی در شمایل نقطه کانونی فعالیت های اجرایی اصلاح طلبانه 
نقش آفرینی می کرد و همواره بر کنشگری سیاسی زیر چتر قانون 
اساسی پافشاری می کرد. او در واکنش به اعتراضات سراسری 
1۴01 ایران اعلام کرد: »به رغم شرایط نامساعد برای ادامه فعالیت 
سیاسی، کماکان باید حرکت اصلاحی را ادامه دهیم. چریک پیر 
همچنان بر کنشگری مسالمت جویانه ذیل قانون اساسی تاکید 
دارد و معتقد است در صورت فراهم شدن کنشگری اصلاحی نباید 

به سمت رفتار های رادیکال گام برداشت.

ایران؛ غرب و توافق نانوشته
یادداشت

خبر آخــــــر

  هشدار وزارت اطلاعات 
به شهروندان

وزارت اطلاعات هشداری در قالب پیامک 
به گوشی همراه شهروندان سراسر کشور 
ارسال کرد. پیامک مهم وزارت اطلاعات 
به شهروندان بدین شرح است: »هموطن 
گرامی! یکی از مهمترین شگردهای موساد 
در انجام عملیات های تروریستی و جنایت در 
ایران، سوءاستفاده از ضعف اطلاعات و آگاهی 
مردم است.  »در صورتی که فردی با پرداخت 
پول از شما درخواست خریداری وسیله 
نقلیه و رهاکردن آن در مکان مشخصی را 
نمود، به این فکر کنید که ممکن است در 
اقدام تروریستی موساد مورد بهره برداری 

قرار گیرد.

 روایت ضرغامی 
از سمیرم و ناآرامی های آن

سید عزت الله ضرغامی، وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در 
صفحه توئیتر خود نوشت: سمیرم از مناطق 
ناآرام در اغتشاشات اخیر بود. بیکاری مسأله  
اول جوانان آنجاست. همراه دکتر سلیمی 
نماینده  مجلس، در رویداد بزرگ صنایع 
دستی ایل قشقایی شرکت کردیم. هنر، 
زیبایی، رنگ و مهارت زنان و کودکان بیداد 
می کرد. هر خانه، یک کارگاه، می تواند ناجی 

اقتصاد باشد.

  بررسی نشانه های توافق 
میان ایران و آمریکا

سفیر پیشین ایران در انگلیس گفت: اگر 
حادثه خاصی اتفاق نیفتد و به تعبیر عامیانه 
موشی از طرف مخالفین خارجی و داخلی در 
سوراخ دوانده نشود، این انتظار و امید ایجاد 
شده تا برجامی شکل بگیرد. سیدجلال 
با  که  گفت وگوهایی  افزود:  ساداتیان 
میانجی گری های عمان اتفاق افتاده و پادشاه 
این کشور حامل موافقت طرح مشترک 
آمریکا و اروپا برای ایران بوده نشانه های توافق 
را مشخص می کند. اقداماتی که در خصوص 
مسئله پادمانی رخ داد که منجر به توافق ایران 
با آژانس شد و نشست اخیر شورای حکام که 
تصمیمی علیه ایران گرفته نشد به معنای این 
است که گزارش مثبتی از دبیرکل دریافت 
کردند که آن نیز جزیی از نشانه های توافق 

است که رخ داد. 

لزوم بررسی سریع تر پرونده 
تخلفات فروشگاه رفاه

نایب رئیس کمیسیون ویژه جهش و 
رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساسی ضمن اشاره به واگذاری سهام شرکت 
فروشگاه های زنجیره ای رفاه به تعدادی از 
شرکت ها و افراد بدهکار به دولت، از قوه 
قضائیه خواست رسیدگی به پرونده تخلفات 
فروشگاه رفاه که مربوط به دولت قبل است 
را سریعا بررسی کند. جعفر قادری اظهار 
کرد: معضل عمده خصوصی سازی ها، عدم 
احراز اهلیت خریدار و عدم قیمت گذاری 
مناسب و نیز خرید سهام شرکت های دولتی 
با پول واحد واگذار شده و شرکا و عدم 
مدیریت صحیح پس از واگذاری است. یکی از 
مشکلاتی که در اداره بنگاه های اقتصادی اعم 
از سهامی عام و یا سهامی خاص وجود دارد، 
ظلم و اجحافی است که سهامداران عمده به 

سهامداران خرد می کنند.

 کاهش مدت قطع برق 
چاه های کشاورزی

نماینده مردم خوی در مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: انتظار می رود وزیر نیرو 
سریعاً دستور دهد تا رویه قطع برق چاه های 
کشاورزی اصلاح و زمان قطعی برق به حداقل 
برسد تا نگرانی مردم برطرف شود. عادل 
نجف زاده در تذکری شفاهی در جریان جلسه 
علنی مجلس، بیان کرد: معاش غالب مردم در 
خوی و چایپاره از کشاورزی تأمین می شود. 
کشاورزانی که در بحبوحه زلزله خوی علیرغم 
نبود نهاده ها، کود، سم، بذر، هزینه های 
نجومی زندگی و تورم کمرشکن و دشت 
ممنوعه خوی قوت زمستانشان را از کاشت 
محصولات تابستانه تأمین می کنند، آن هم 
اگر واردات بی رویه تخمه چینی بگذارد که 
محصولات خود را به قیمت رقابتی بفروشند.  

 استنکاف بانک ها 
از پرداخت وام مسکن

نماینده خمینی شهر در مجلس گفت که 
بانک ها از پرداخت وام مسکن و ودیعه مسکن 
استنکاف می کنند که باید مورد رسیدگی قرار 
گیرد. محمدتقی نقدعلی گفت: شهادت سرگرد 
قنبری را تسلیت می گویم. مقامات قضائی باید 
نسبت به آتش بیاران معرکه، اقدامات لازم را 
انجام دهند تا این موارد تکرار نشود که هنوز داغ 
آرمان علی وردی ها بر دل ما است. وی در تذکر 
دیگری گفت: بانک ها از پرداخت وام مسکن و 
ودیعه مسکن استنکاف می کنند که باید مورد 
رسیدگی قرار گیرد. این فشار مضاعفی روی 
مستاجران می گذارد همچنین موضوع اعطای 

زمین هم پیگیری شود.

حشمت ا... فلاحت پیشه
نماینده ادوار مجلس

  آرمان ملی: رئیس جمهوردر 
با  مشترک  مطبوعاتی  نشست 
همتای ونزوئلایی خود که در جریان 
برنامه های سفر رسمی به این کشور 
برگزار می شد، با بیان اینکه مردم 
ایران و ونزوئلا دارای دشمنان 
مشترکی هستند که نمی خواهند ما 
مستقل زندگی کنیم، اظهار داشت: 
ملت ایران در طول سال های گذشته 
دوستی خود را با مردم ونزوئلا اثبات 
کرده و همواره نشان داده که دوست 
روزهای سخت آنان است. سید 
ابراهیم رئیسی با اشاره به اینکه 
روابط میان ایران و ونزوئلا روابط 
دیپلماتیک معمولی نیست، بلکه 
راهبردی است، گفت: برخورداری 
از منافع، نگاه و دشمن مشترک، 
همکاری های فیمابین را عمیق و 
راهبردی کرده است. رئیس جمهور 
با بیان اینکه ایران و ونزوئلا در 
سال های گذشته گام های خوبی 
در جهت توسعه روابط در حوزه های 
اقتصادی، تجاری، انرژی و خدمات 
فنی و مهندسی برداشته اند، تصریح 
کرد: امروز دو کشور مصمم به توسعه 
روابط در حوزه های مختلف هستند. 
رئیسی در ادامه خاطرنشان کرد: 
جمهوری اسلامی ایران به برکت 
انقلاب اسلامی، خون مطهر شهدا 
و ایستادگی و مقاومت ملت ایران 
توانسته فشارها و تحریم ها را تبدیل 
به فرصت کرده و از این طریق 
ظرفیت های متنوعی فراهم آورد که 
آماده به اشتراک گذاشتن آنها با ملت 
مقاوم ونزوئلا است. رئیس جمهور 

با مفید و سازنده توصیف کردن 
مذاکرات با همتای ونزوئلایی خود در 
راستای ارتقای سطح روابط دو کشور 
گفت: در مذاکرات انجام شده هر 
دو طرف تاکید داشتند که با وجود 
اقدامات صورت گرفته برای توسعه 
روابط، همچنان ظرفیت زیادی برای 
فیمابین  همکاری های  گسترش 
با اشاره به  وجود دارد. رئیسی 
افزایش حجم تبادلات تجاری میان 
دو کشور از ۶00 میلیون دلار در 
سال 1۴00 به بالای ۳ میلیارد دلار 
در حال حاضر افزود: حجم مبادلات 
تجاری فیمابین در گام اول به 10 
و در گام دوم به 20 میلیارد دلار 
قابل افزایش است. رئیس جمهور 
1۹ سند همکاری میان  امضای 
دو کشور در عرصه های صنعتی، 
معدنی، کشاورزی، انرژی و علمی 
و فناوری را جلوه ای از اراده دو 

طرف برای گسترش روابط فیمابین 
توصیف و تصریح کرد: امیدوارم 
با اجرای این اسناد بتوانیم گام 
بلندی در ارتقای سطح روابط دو 
کشور برداریم. رئیسی در نشست 
مشترک هیات های عالی رتبه دو 
کشور، با تشکر از استقبال گرم دولت 
و مردم ونزوئلا، روابط دو کشور را 
راهبردی توصیف و تصریح کرد: با 
وجود گسترش روابط ایران و ونزوئلا 
در سال های اخیر، ظرفیت های 
می کند  ایجاب  متقابل  متنوع 
توافقات دو کشور هر چه سریع تر 
اجرایی و روابط فیمابین به سطوح 
بالاتری ارتقا یابد. وی با اشاره به 
توانمندی های کشورمان در عرصه 
صدور خدمات فنی- مهندسی و 
فرآوری محصولات کشاورزی و 
معدنی، خاطرنشان کرد: ملت ایران 
به واسطه ایستادگی در برابر نظام 

سلطه و غلبه بر تحریم ها تجربیات و 
دستاوردهای ارزشمندی در زمینه 
علمی و فناوری به دست آورده است 
که می تواند این دستاوردها را با 
ونزوئلا تبادل کند. رئیس جمهور با 
اشاره به هدفگذاری حجم تبادلات 
دو کشور تا 10 میلیارد دلار در میان  
مدت تاکید کرد که این رقم می تواند 
در گام بعدی تا 20 میلیارد دلار نیز 
افزایش یابد. رئیس جمهور با بیان 
اینکه نظام جدیدی در جهان در حال 
شکل گیری است، آینده این تحولات 
را به نفع کشورهای آزادی خواه و 
مستقل جهان دانست. رئیسی در 
نشست مشترک بازرگانان دو کشور، 
تقویت  فعالیت ها و همکاری های 
دانش بنیان را از جمله اقدامات 
مهم در حوزه اقتصادی دانست و 
بر ضرورت ایجاد دفتر فناوری در 
ونزوئلا تاکید کرد. وی بی اثرسازی 
تحریم و قدرتمندشدن در حوزه 
اقتصادی را موثرترین راه مقابله با 
تحریم ها دانست و خاطرنشان کرد: 
جوانان ایرانی به وسیله شرکت های 
فرصت  تحریم ها  از  دانش بنیان 
ساختند و توانستند ایران را در 
برابر تکانه ها به آرامش و ثبات 
برسانند. رئیس جمهور با تاکید بر 
این که »ظرفیت های به کار گرفته 
نشده قابل ملاحظه ای برای افزایش 
ایران  میان  اقتصادی  مبادلات 
و ونزوئلا وجود دارد«، راه تحقق 
20 میلیارد دلاری را  مناسبات 
فعالیت و سرمایه گذاری جدی میان 

دو کشور عنوان کرد. 

رئیس جمهور:  

حجم مبادلات ایران و ونزوئلا به ۲۰ میلیارد دلار قابل افزایش است
 پیگیر دادگاهی کردن

ترامپ هستیم

  مشاور وزیر خارجه و رئیس کمیته 
ویژه پیگیری حقوقی و بین المللی 
از  سلیمانی  شهید  ترور  پرونده 
پیگیری برای به دادگاه کشاندن 
رئیس جمهور سابق آمریکا خبر داد. 
عباسعلی کدخدایی درباره امکان 
به دادگاه کشاندن ترامپ و دیگر 
مقامات آمریکایی که دستور ترور 
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی را 
صادر کردند گفت: این امکان وجود 
دارد و در حال پیگیری است. وی 
همچنین از ارائه کیفر خواست ترور 
شهید سلیمانی به دادگاه خبر داد. 
کدخدایی گفت: بر اساس اسناد 
بین المللی، دولت ها متعهد به مقابله 
هستند  تروریستی  گروه های  با 
و ایران نیز بر اساس این تعهدات با 
فرماندهی شهید سلیمانی به مقابله 
با تروریست های داعش پرداخت و 
به رغم پیش بینی ها توانست در زمان 
قابل قبولی، شر تروریست ها را از سر 

منطقه کم کند. 

مذاکرات احیای برجام وارد مرحله جدید شد

دیدار در ابوظبی 
به نظر می رسد کشورهای عربی می خواهند با میزبانی مذاکرات هسته ای ایران نقش بیشتری ایفا کنند

محمد باقر قالیباف: 
از نخبگان می خواهیم با کمک به مجلس در بررسی لایحه حجاب جلوی ولنگاری ها گرفته شود

 تاکید رهبری درباره 
همکاری با آژانس 

راهگشا بود

 نصب موشک های 
عمودپرواز 

 کارشناس مسائل بین الملل گفت: 
وظیفه ذاتی آژانس کنترل و نظارت بر 
فعالیت های صلح آمیز کشورها از جمله 
ایران است و رهبری در صحبت های 
خود پاسخی مستقیم به افرادی دادند 
که همکاری با آژانس را زیر سوال 
می برند و انتظار همکاری نکردن ایران 
را دارند. حسن بهشتی پور با اشاره به 
سخنان روز یکشنبه مقام معظم رهبری 
در جمع کارکنان سازمان انرژی اتمی 
درباره همکاری ایران با آژانس گفت: 
بحث رهبری دو جنبه داشت، یکی 
اینکه برخی اساس همکاری ایران و 
آژانس و نصب دوربین و نظارت ها را 
خلاف منافع ایران می دانند در حالی که 
آژانس وظیفه ذاتی اش کنترل و نظارت 
است و رهبری پاسخی مستقیم به این 
افراد دادند که همکاری با آژانس را زیر 
سوال می برند و انتظار همکاری نکردن 
ایران را دارند. تاکید رهبری در این 
زمینه راهگشا بود و نشان داد که ایشان 
قبول دارد آژانس تنها نهاد نظارت بر 
فعالیت های صلح آمیز کشورها از جمله 

ایران است.

 فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: 
در بحث تسلیحات نظامی قدم های 
بزرگی برداشته ایم به طوری که جزو 
چند کشور اول منطقه هستیم. سردار 
علیرضا تنگسیری گفت: با هر موشک، 
یک مستشار هم به کشور ما وارد می شد 
آقایی  اینجا  برای خودشان  آنها  و 
می کردند و حق توحش هم می گرفتند. 
شهید  شناور  به  تنگسیری  سردار 
سلیمانی اشاره و خاطر نشان کرد: شناور 
شهید سلیمانی یک شناور منحصر بفرد 
است که به دست متخصصان ایرانی 
ایده پردازی، طراحی و ساخته شده 
است. این کار بزرگ به دست افرادی 
که درس خوانده دانشگاه های ایران 
بودند به نتیجه رسید. وی عنوان کرد: 
برای اولین بار است که موشک های 
عمود پرواز و موشک هایی با برد 2هزار 
نصب  ما  کشتی های  روی  کیلومتر 
شده است. سردار علیرضا تنگسیری 
خاطر نشان کرد: دشمن می داند ما چه 
می کنیم برای همین است تلاش دارد 
ما به اهدافمان نرسیم؛ برای همین برای 

ما مشکلاتی ایجاد کرده است. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: احیای 
برجام و مذاکرات مخفی، این بار با اروپایی ها. 
چند روزی بیشتر نیست  که اخبار مختلفی در 
مورد مذاکرات مستقیم و غیر مستقیم ایران و 
آمریکا به گوش می رسد اما بسیاری در انتظار 
بودند که اروپایی ها به نقش خود در احیای 
برجام بازگردند. در این مدت به نظر برخی 
کشورهای منطقه خصوصا عمان در ارتباط 
با مذاکرات مشغول میانجی گری بودند اما 
با این وجود و به صورت عرفی همه انتظار 
می کشیدند که اروپایی ها نیز به مذاکرات 
اضافه شوند. این اتفاق از قرار معلوم افتاده 
است و رئیس تیم مذاکره هسته ای ایران 
که در عمان حضور دارد اخباری در این 
ارتباط را منتشر کرده است.  علی باقری در 
توییتر خود در این ارتباط نوشت: »در ادامه 
رایزنی های دیپلماتیک با طرف های منطقه ای 
و فرامنطقه ای، با همتایان آلمانی، فرانسوی 
و انگلیسی خود در ابوظبی ملاقات کرده و 
در مورد طیفی از موضوعات و نگرانی های 
متقابل با هم گفت وگو نمودیم.« پیش تر 
باقری  در ارتباط با سفر خود  نوشته بود: 
»در چارچوب تحکیم سیاست همسایگی 
و در راستای استمرار رایزنی های سیاسی 
با همسایگان، به امارات متحده عربی سفر 
کردم تا درباره ارتقای همکاری های دوجانبه 
و بررسی مسائل منطقه ای با مقام های این 

کشور گفت وگو کنم.«
 پاسخ آمریکا به حدس و گمان های 

مذاکره
برخی منابع  خبری در طول روزهای 

گذشته از مذاکرات غیر مستقیم ایران و 
آمریکا خبر می دادند و حتی از سفر یک مقام 
آمریکایی در این ارتباط به عمان نیز اخباری 
منتشر شد. روز گذشته  رویترز از قول یک مقام 
دولتی ایالات متحده  نوشت که ایالات متحده 
و جمهوری اسلامی در مورد »توافق هسته ای 
موقت« گفت وگو نمی کنند، اما واشنگتن 
اقداماتی را که ممکن است منجر به بحران شود 
به تهران یادآور شده که در مقابل چه گام هایی 
ممکن است جو بهتری را بر روابط حکم فرما 
کند. به گزارش »انتخاب«، این مقام آمریکایی 
که خواست نامش فاش نشود، به رویترز گفت: 
»هیچ گفت وگویی در مورد توافق موقت در 
جریان نیست« این تاکید در حالی است که 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا نیز روز 
پنجشنبه در ای میلی به صدای آمریکا، گزارش 
»میدل ایست آی« درباره توافق موقت ایالات 
متحده و ایران برای مهار برنامه هسته ای 
جمهوری اسلامی در ازای لغو تحریم ها را 

»نادرست و گمراه کننده« خوانده بود.
 شکست نتانیاهو

 این روزها که اخبار مذاکرات هسته ای 
بیش از گذشته رخ نمایی می کند اظهارات 
نتانیاهو به عنوان مخالف سرسخت برجام نیز 
رسانه ای می شود.  اخیر او از عدم تاثیرگذاریش 
در روند بازگشت به برجام خبر داده است.  به 
گزارش مهر به نقل از المیادین، رسانه های 
رژیم صهیونیستی ادعاهای نخست وزیر این 
رژیم پشت درهای بسته و در محافل محرمانه 
را درباره مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا 
فاش کردند. »نیر دفوری« خبرنگار امور 

نظامی شبکه 12 تلویزیون رژیم صهیونیستی 
به نقل از نتانیاهو گفت: اسرائیل دیگر قادر 
به تأثیرگذاری بر روند مذاکرات غیرمستقیم 
پرونده هسته ای که بین ایران و ایالات متحده 
جریان دارد، نیست. دفوری سخنان نتانیاهو 
را »سخنان تلخ« توصیف کرد و افزود: ما 
می بینیم که این موضوع از دیدگاه اسرائیل 
در حال بدتر شدن و نفوذ تل آویو در حال 

کاهش است.
 فرصت ها از دست رفته

 از سوی دیگر دقیقا در زمانی که امیدها 
برای احیای مذاکرات افزایش یافته است 
رئیس دفتر حسن روحانی طی مصاحبه ای، 
هشداری در مورد از دست رفتن فرصت مذاکره 
داده است. واعظی دیپلمات پیشین وزارت 
خارجه در این ارتباط گفت: »برای احیای 
برجام و برداشتن تحریم ها دو فرصت داشتیم 
که هر دو فرصت از دست رفت. یکی اواخر 
اسفند ۹۹ یا اوایل 1۴00 بود که به دلیل 
انتخابات ریاست جمهوری خواسته شد که 
در دولت سیزدهم انجام شود و فرصت دیگر 
اواسط سال گذشته زمانی که بورل سفری به 
تهران کرد و مذاکراتی انجام داد، نتیجه این 
مذاکرات را با طرف آمریکایی صحبت کرد و 
آقای باقری به قطر رفتند و شرایط تغییر کرد 
و آن فرصت هم از دست رفت. امیدوار هستم 
برجام احیا شده و تحریم ها برداشته شود.« 
به نظر می رسد این هشدار واعظی  نشان از 
آن دارد که ممکن است شرایط به گونه ای 
رغم بخورد که بار دیگر احیای مذاکرات و لغو 

تحریم ها با تاخیر مواجه شود.

 آرمان ملی: رئیس مجلس 
کرد:  تاکید  اسلامی  شورای 
موضوع مربوط به حجاب قبل از 
آنکه قضائی و جرم انگاری باشد 
بحث فرهنگی، اجتماعی، شرعی، 
فلسفی و از همه مهمتر موضوع 
هویتی ما در انقلاب اسلامی است. 
جلسه  در  قالیباف  محمدباقر 
علنی دیروز بعد از تصویب یک 
فوریت لایحه حمایت از فرهنگ 
از  )حمایت  حجاب  و  عفاف 
سلامت اجتماعی( گفت: هیچ 
شکی نیست که موضوع لایحه 
عفاف و حجاب از اولویت های 
اول جامعه و وظیفه همه ما است. 
اینکه مجلس به دو فوریت این 
لایحه رای نداد و یک فوریت آن 
تصویب شد به این دلیل نیست 
که ما به اهمیت آن توجه نکردیم 
چون اساسا این موضوع دارای 
اهمیت بالایی است. وی ادامه 

داد: موضوع بر سر آن است که در 
این لایحه تنها جنبه جرم انگاری 
آمده بود. حال اینکه موضوع 
مربوط به حجاب قبل از آنکه 
قضائی بوده و جرم انگاری شود 
بحث فرهنگی، اجتماعی، فلسفی 
و از همه مهمتر موضوع هویتی ما 
در انقلاب اسلامی، ایران عزیز و 
بحث تمدنی ما است. رئیس قوه 

مقننه تاکید کرد: ما دست نیاز 
به سوی همه نخبگان جامعه، 
دانشگاهیان، حوزه های علمیه و 
دلسوزان نظام دراز می کنیم که به 
مجلس کمک کنند تا بتوان یک 
لایحه همه جانبه ای داشت که در 
آن ابعاد مختلف دیده شده و در 
نهایت تبدیل به سند پر افتخاری 
شود که جلوی ولنگاری ها را 

بگیرد. قالیباف ادامه داد: حتما 
یک عده ای در این موضوع معارض 
بوده و با حجاب دشمنی می کنند. 
باید با آنها برخورد شود و فضای 
قهری هم داشته باشیم اما نقش 
آموزش و پرورش و صدا و سیما 
مهم است و دستگاه های فرهنگی 
هم وظیفه دارند. وی با اشاره به 
گزارش اخیر کمیسیون فرهنگی 
گزارش،  آن  در  کرد:  تصریح 
اشاره  فرهنگی  کمیسیون 
داشت که ۳2 دستگاه فرهنگی 
و اجتماعی به وظایف خود عمل 
نکردند. همه باید به قانون عمل 
کنیم. رئیس مجلس در پایان 
تصریح کرد: اینکه دوستان به 
دلیل انجام دقت در تکمیل کار به 
یک فوریت لایحه رای دادند قابل 
قدردانی است. مطمئن باشید که 
در اسرع وقت با یک لایحه جامع و 

کاملی مواجه خواهیم بود. 


